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سرمقاله

نقل قول

 فاجعه هولناک فرو ریختن ساختمان معروف به 
»متروپل« در آبادان پس از شش سال که از حادثه 
ساختمان پلاسکو در تهران گذشته، بار دیگر همه 
ایران را تکان داد و تبدیل به غم و عزای ملی شد. 
ناکارآمدی ها،  همه  از  نمادی  متروپل  فروریزی 
چندین دهه  که  است  کاستی هایی  و  قصورها 
زیر  متروپل  اصل  در  و  انباشته شده اند  یکدیگر  بر 
گویی  فروریخت.  آن ها  از  انباشته ای  سنگین  بار 
غافلگیری ما تمام شدنی نیست. اما یک لحظه هم 
که هستید،  جایگاهی  هر  در  خودتان  به  که شده 
را  مسیرمان  هم  با  بیایید  بدهید.  ایست  فرمان 
تغییر دهیم. بیایید با هم مرور کنیم چه گذشت 
گناهی کشته  به چه  افراد  گذراندیم.  از سر  و چه 
شدند که غافلگیرانه زیر آوار مدفون شدند. علاوه بر 
این هزینه ها، هزینه حیثیتی و معنوی آن متوجه 
مدیریت شهری، سازمان نظام مهندسی، منطقه آزاد 
اروند و بسیاری دیگر از دستگاه های اجرایی مستقر 

در منطقه خواهد بود. 
حادثه اسفناک فروریختن ساختمان ۱۰ طبقه متروپل 
آبادان در روز دوشنبه -دوم خرداد ماه ۱۴۰۱- که منجر 
به تلفات جانی و وقوع خسارات فراوان شد و تاثیر 
عمیق از خود برجای نهاده، از ابعادی گوناگون، قابل 
تأمل و تحلیل است. از جمله می توان در خصوص 
چگونگی مدیریت این قبیل بحران ها، بویژه از منظر 
آن ها و  با  مقابله  و  آمادگی  پیشگیری،  پیش بینی، 
نیز از منظر مدیریت و برنامه ریزی شهری، به موضوع 
نگری است. مگر می شود سازه عظیمی با ۱۰ طبقه، 
بالا برود و این چنین فرو بریزد؟ آنهایی که به این 
ناظر  آن  اصلًا  کجایند؟  دادند  کار  پایان  ساختمان 

شهرداری که این پروژه را تایید کرده کجاست؟
در واقع این حادثه یادآور حادثه آتش سوزی و فروریزی 
ساختمان های  حوادث  انگیزترین  غم  از  پلاسکو 
شهری است که در ۳۰ دی ماه ۱۳۹۵ رخ داد و با مرگ 
هم وطنان  از  دیگر  شماری  و  آتش نشانان  دلخراش 
در  تلخ  رویدادی  سنگین،  مالی  خسارات  همراه  به 
تاریخ کشور را ثبت کرد. ما لایق اینگونه راحت مردن 
نیستیم. ما نباید قربانی مدیران بی کفایت و بی لیاقت 

شویم، فرقی هم نمی کند، چه برایمان خودرو بسازند، 
مسؤول  چه  کنند،  نظارت  غذایی  تولیدات  بر  چه 
هوای پاک باشند، چه متولی تایید دارو و چه حاکم 

ساخت وسازهای خانه ها و مغازه هایمان… 
چرا  متروپل،  فاجعه  خصوص  در  و  حاضر  حال  در 
شهرداری و یا مقامات استانی و شهری اطلاعات و 
اسناد مربوط به این پروژه را بصورت روشن منتشر 
نمی کنند؟ عملکرد آنها فقط می تواند اینطور توجیه 
شود که در اکثر موارد مدیران اگر اسناد و اطلاعاتی 
آن ها تمام می شود و  زیان خود  به  را منتشر کنند 
به همین دلیل از انتشار اسناد ممانعت می کنند. در 
بلکه  نیست  عمومی  منافع  محرمانگی  واقع ملاک 
این حادثه آن است  بارز  پیام  منافع مدیران است. 
بتوان  و شاید  فروریخت  متروپل  اگر ساختمان  که 
خرابه های آن را در طول دو یا چند سال بازسازی و 
آباد کرد، ولی اگر دیوارهای اعتماد و انسجام و اخلاق 
اجتماعی فروریزد، به سادگی نمی توان به بازسازی آن 
پرداخت. برای جلوگیری از تکرار حوادث تلخی مانند 
پلاسکو و متروپل باید هم ضوابط نظام مهندسی در 
نظارت ها  هم  و  شود  رعایت  کاملًا  ساخت وسازها 
جدی تر اعمال گردد و اگر نیاز به بازنگری و بروزرسانی 
تا  گردد  اقدام  سریعتر  هرچه  دارد،  وجود  قوانین 
دیگر شاهد حوادث ناگواری از این دست نباشیم و 

مهم  نکته  نشوند.  عزیزانشان  خانواده هایی، سوگوار 
افراد و یا دستگاه هایی که در  با  باید  دیگر این که 
حادثه ساختمان متروپل سهل انگاری کرده و یا مقصر 
بوده اند، برخورد شدید شود تا درس عبرتی باشد برای 

دیگران.
بنابراین نظام ساخت وساز شهری در کشور باید مورد 
یا  پلاسکو  مثل  شود،حوادثی  واقع  جدی  بازنگری 
مسئولان  باید  که  هستند  خطرهایی  زنگ  متروپل، 
را متوجه این امر سازد که فاجعه های بیشتری در 
کمین است و پیشگیری از این فجایع با بازنگزی های 
است.  ممکن  شهری  ساخت وساز  نظام  در  عمیق 
متاسفانه ساخت وساز در قسمت سازه، دچار مشکلات 
اساسی شده، یعنی از زمانی که گرانی ها شروع شده، 
ساخت وساز و بویژه در مهم ترین قسمت ساختمان که 
اسکلت است، ضعف های اساسی دیده می شود. هر 
فردی که مدرکی گرفته، یک کامپیوتر جلوی خودش 
امید  می داند.  سازه  مهندس  را  خودش  و  می گذارد 
است درس ها و عبرت های این حادثه ها با گذر زمان 
به فراموشی سپرده نشود و درس های آن را نباید به 
سادگی فراموش کرد یا به تاریخ سپرد و اراده ای برای 
ترک غفلت ها و یافتن نقاط ضعف و اصلاح آن وجود 
داشته باشد تا شاهد تغییری اساسی در رویکردها و 

روش های مدیریتی یا ساختارهای سازمانی باشیم.

دنیای هوادار یاد و خاطره شهدا بویژه »محمدتقی امینیان« 
 که  10 خرداد ۱۳۶۷ در »شلمچه« به مقام شامخ شهادت 

نائل گشت را گرامی می دارد
خبر

خبر اول

حوادث و انتظامی

»معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
سازمان حفاظت محیط زیست«:

امکان بارداری مجدد ماده یوز 
ایرانی وجود دارد

دکتر »حسن اکبری« -معاون محیط زیست طبیعی و تنوع 
زیستی سازمان حفاظت محیط زیست- گفت: شرایط جسمانی 
»ایران« خوب است. با بررسی های دکتر پیتر کالدوِل، امکان 
بارداری مجدد تا ۶ ماه دیگر برای این ماده یوز وجود دارد. این 
دامپزشک به دلیل تجربه بالا در زمینه های بوم شناسی، رفتار 
شناسی، جزئیات مربوط به تکثیر و پرورش یوزپلنگ ها، مسائل 

درمانی و تیمارگری به ایران دعوت شده است.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: دکتر پیتر کالدوِل با بازدید از سایت تکثیر 
توران و معاینه  ایران، وضعیت را مطلوب و تکثیر طبیعی 
یوزپلنگ در اسارت را یک دستاورد بزرگ برای کشور ایران 
خوانده است. توصیه دامپزشک آفریقایی به دامپزشکان ما 
زایمان طبیعی برای دوره های بعدی است، زیرا توله یوز هایی که 
از مادر جدا می شوند به ناچار باید با شیر خشک تغذیه شوند و 
همین امر منجر به یبوست و مرگ آن ها خواهد شد. از هفته 

آینده مرغ و گوشت به غذای توله یوز سوم اضافه خواهد شد.
از  یکی  می گوید  زیست  محیط  سازمان  رئیس  معاون 
دامپزشکان معتمد سازمان محیط زیست که تا کنون همراه 
دکتر پیتر کالدوِل بوده است، پس از رفتن دامپزشک آفریقایی 
مرتب این توله و مادر را ویزیت خواهد کرد و نتیجه را با این 
دامپزشک آفریقایی درمیان خواهد گذاشت، سازمان محیط 
زیست از تمام ظرفیت دامپزشکی کشور و سایر دامپزشکانی که 

تا کنون همکاری کرده اند استفاده خواهد کرد. 
سن ۳ الی ۴ ماهگی یوزپلنگ ها به دلیل ایجاد تغییرات زیاد 
در سیستم ایمنی بدن آن ها، از حساس ترین دوره زندگی آن ها 
محسوب می شود،  همین امر ممکن است منجر به تلف شدن 
یوزها شود. گفتنی است؛ کل بودجه سازمان محیط زیست برای 
نگهداری از یوزپلنگ ها ۶۰۰ میلیون تومان است، در صورت زنده 

ماندن ۳ توله یوز بودجه این سازمان به اتمام می رسید.

»رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا« خبر داد:
کشف بیش از هزار تن کالای 
اساسی احتکاری در یک روز!

سردار »غلامرضا رضائیان« -رئیس پلیس امنیت اقتصادی 
فراجا- از کشف بیش از هزار تن کالا های اساسی و معیشت 
محور احتکاری طی ۲۴ ساعت گذشته خبر داد و گفت: در 
شبانه روز گذشته ماموران پلیس امنیت اقتصادی با تشکیل 
۶۹۸ گروه مشترک بازرسی، در بازدید از هزار و ۱۷۴ مرکز 
نگهداری و توزیع کالا های اساسی و معیشت محور ۱۴ مرکز 

متخلف احتکار کالا های اساسی را شناسایی کردند.
فرمانده قرارگاه امینت پلیس امنیت اقتصادی فراجا گفت: 
کارآگاهان در بازرسی از انبار های مذکور بیش از هزار تن 
کالای اساسی و معیشت محور احتکاری از قبیل برنج، گندم 
و آرد، ماکارونی، قند و شکر، روغن خوراکی، خرما و خشکبار، 
مرغ و گوشت، انواع رب گوجه، انواع دارو به همراه لوازم 
خانگی، لوازم یدکی خودرو، روغن موتور و ضدیخ، کاغذ، انواع 

شوینده و ... را کشف و انبار های موصوف را پلمب کردند.
به گفته سردار رضائیان در برآورد های اولیه ارزش کالا های 
کشف شده توسط کارشناسان ۶۳۹ میلیارد ریال برآورد شده 
است و ۶۵ خودرو توقیف و ۱۵۶ متهم پس از تشکیل پرونده 

جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شدند.

»متروپل« که فروریخت، دیوارهای اعتماد و اخلاق اجتماعی نریزد؛

نه! ما لایق اینگونه مردن نیستیم...

وزیر کشور با بیان اینکه در ساختمان متروپل تخلف بزرگی انجام شده 
است، گفت: ساخت این ساختمان از سال ۱۳۹۶ آغاز شده و چند 
سال در حال ساخت بوده است. اشکالاتی در دوره قبلی درباره این 

ساختمان گزارش شده، اما به این گزارش ها توجه نشده است.
»احمد وحیدی« درباره وضعیت ساختمان متروپل، گفت: خود این 

ساختمان، ساختمانی بود که با تخلف ساخته شده است؛ 
ساختمانی که حدود ۴۸ هزار متر مربع زیربنا دارد که 
ابتدا قرار بوده در شش طبقه ساخته شود و بعد در دو 
مرحله طبقاتی اضافه شده و به ۱۰ طبقه رسیده است.
از سال  اینکه ساخت این ساختمان  با بیان  وی 
۱۳۹۶ آغاز شده و چند سال در حال ساخت بوده 
است، گفت: اشکالاتی در دوره قبلی گزارش شده 
این  به  اما  داده شده،  گزارش هایی هم  است. 

گزارش ها توجه نشده است.
سخن  دولت  هیأت  نشست  در  که  وحیدی 

می گفت، با بیان اینکه تخلف بزرگی انجام شده است، تصریح کرد: آتش نشانی 
معتقد بود که شرایط این ساختمان پیچیده تر از پلاسکو است. ما در پلاسکو 
بعد از اینکه ساختمان تخریب شد و فروریخت، آثار بسیار بدی داشتیم 
و عزیزان مان شهید شدند، اما در این ساختمان پیچیدگی های مختلفی 
وجود داشت؛ یکی از پیچیدگی ها از حیث وجود سازه های ناامن در اطراف 
ساختمان بود. در عین حال محیط بسیار محدود بود و به همین 
دلیل ناچار شدیم چند خانه را که متعلق به مردم بود، خراب 
کنیم تا محور جدیدی باز کنیم تا بتوانند دسترسی بهتری 
به محل پیدا کنند. زیرا حوزه بسیار محدود بود. از طرفی 
هم مردم در محل بودند و باید حدود ۱۵۰ متر تخلیه 
می شد که تخلیه کردن مردم باتوجه به اینکه زندگی و 

امکانات شان در آنجا بود، کار مشکلی بود.
وی گفت: با این حال به نظرم روند کار خوب پیش 
دنبال  دارد  خوبی  به  کار  هم  اکنون  و  رفت 

می شود.

»وزیر کشور«:

متروپل با تخلف ساخته شده است

سارا نصرتی
نویسنده و مترجم
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»دنیای هوادار« از تغییرات قیمت سه کالای 
اساسی در سال 1400 گزارش می دهد؛

همه چیز رو به افزایش!

آمار سالانه منتشر شده از سوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( نشان می دهد که قیمت انواع برنج، شکر 
و گوشت در اسفند ماه سال ۱۴۰۰ بین حدود ۱.۱ تا ۱۳۱.۸ 
درصد نسبت به پایان سال ۱۳۹۹ افزایش یافته که بیشترین 

افزایش قیمت مربوط به دو نوع برنج ایرانی بوده است.
به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از ایسنا، در بین انواع 
برنج، گوشت و شکر، بیشترین افزایش قیمت در اسفند 
ماه سال قبل مربوط به انواع برنج ایرانی بوده، به طوری که 
قیمت هر کیلوگرم برنج هاشمی درجه یک و طارم اعلا با 
۱۳۱.۸ و ۱۳۰.۱ درصد افزایش، از میانگین ۳۳ هزار و ۵۰۰ 
تومان در اسفند ماه سال ۱۳۹۹، به بیش از ۷۷ هزار تومان 

رسیده است.
به طور کلی در سال ۱۴۰۰ جدال بر سر کاهش دوره ممنوعیت 
فصلی واردات برنج بین دستگاههای مختلف و واردکنندگان 
در جریان بود و مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی با اشاره به 
خشکسالی ۵۰ سال گذشته و آسیب جدی آن به کشتهای 
مختلف کشاورزی از جمله برنج، از کاهش حدود ۱۸ تا ۱۹ 
درصدی تولید برنج داخلی خبر داده و همین موضوع را عامل 
افزایش قیمت برنج داخلی عنوان کرده بود. در نهایت دوره 
ممنوعیت فصلی که هر سال از ابتدای مردادماه آغاز و تا آذر 
ماه ادامه دارد، سال گذشته ممنوعیت زودتر از سالهای قبل، 

یعنی از اول آذر برداشته شد.

تغییرات قیمت برنج خارجی
قیمت برنج پاکستانی نیز در همین ماه ۲۵.۳ درصد نسبت 
به ماه مشابه سال ۱۳۹۹ افزایش یافته و از حدود ۲۴ هزار و 
۶۰۰ تومان به حدود ۳۰ هزار و ۸۰۰ تومان در اسفند ماه سال 
۱۴۰۰ رسیده است. اما قیمت برنج تایلندی با افزایش جزئی 
۱.۱ درصد در این یک سال به ۱۵ هزار و ۸۰۰ تومان رسیده 
است. در این میان شکر در رتبه سوم افزایش قیمت بعد از 
دو نوع برنج ایرانی قرار دارد که قیمت آن ۶۰.۲ درصد نسبت 
به ماه مشابه سال ۱۳۹۹ افزایش یافته است؛ به طوریکه 
قیمت هر کیلوگرم شکر سفید از حدود ۱۰ هزار و ۵۰۹ تومان 
در اسفند ماه سال ۱۳۹۹ به حدود ۱۶ هزار و ۸۰۰ تومان در ماه 

مشابه سال ۱۴۰۰ رسیده است.

افزایش ۲۷ درصدی قیمت مرغ
قیمت هر کیلوگرم گوشت مرغ تازه نیز در بهمن ماه با 
افزایش ۲۷.۱ درصدی به بیش از ۳۰ هزار تومان رسیده است. 
قیمت این محصول در ماه مشابه سال قبلش حدود ۲۳ هزار 
و ۸۰۰ تومان بوده است. نرخ مصوب مرغ برای مصرف کننده 
در فروردین سال قبل ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان تعیین شد، اما 

در اوایل آذر با افزایش مجدد به ۳۱ هزار تومان تغییر کرد.

گوشت قرمز چقدر گران شد؟
در این میان قیمت هر کیلو گوشت گوساله و گوسفندی 
با ۳۵.۱ و ۲۰.۱ درصد افزایش در اسفند سال قبل به حدود 
۱۴۵ و ۱۴۹ هزار تومان رسیده است. قیمت هر کیلو گوشت 
گوسفندی و گوساله در ماه مشابه سال ۱۳۹۹ به ترتیب حدود 
۱۰۷ و ۱۲۴ هزار تومان بوده است. بر این اساس، کمترین 
افزایش قیمت سال قبل نسبت به سال ۱۳۹۹ مربوط به برنج 

تایلندی بوده است.

»حسینعلی حاجی دلیگانی«: 

حذف ارز ترجیحی واژه صحیحی نیست!

اجتماعی
گزارش

-نماینده مردم شاهین  دلیگانی«  »حسینعلی حاجی 
شهر و میمه و شهرستان برخوار و عضو هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی- با این اشاره اینکه حذف ارز 
ترجیحی واژه صحیحی نیست خاطر نشان کرد: به واقع 
جابه جایی اتفاق می افتد، حذف ارز ارزان به جای آنکه 
به وارد کننده پرداخت شود به افراد داده می شود تا بتوانند 
آن را مدیریت کنند. در شرایط فعلی کشور ما به شفافیت 

اقتصادی نیاز دارد.
عضو هیئت رئیسه مجلس اضافه کرد: به عقیده من 
این تغییر نحوه پرداخت ما به ازای ارز ترجیحی باعث 
کشور  اشتغال  و  اقتصادی  وضعیت  شدن  شفاف تر 
افراد  برای  را  شرایطی  موقعیتی  چنین  ودر  می شود 
فراهم می کند تا  کسانی که در تولید فعالیت دارند، هنر 
مدیریتی خود را با تولیدات مشابه خارجی به نمایش  

بگذارند و ایجاد رقابت کنند.
ملزومات  از  یکی  اینکه  به  اشاره  با  دلیگانی   حاجی 
اشتغال ،رقابت بین تولید کنندگان است، اضافه کرد: ارز 
۴۲۰۰ تومانی که در اختیار وارد کنندگان قرار می گرفت 
همگی به ضرر تولیدکننده تمام می شد. زیرا زمانی که 
کالایی ارزان وارد کشور شود کالای داخلی توان رقابت 
با آن کالای وارداتی را نخواهد داشت. لذا اشتغال تحت 
الشعاع آن قرار می گیرد. اکنون با حذف ارز ترجیحی برآورد 

می شود که وضعیت اشتغال تقویت خواهد شد و شرایط 
رقابتی واقعی را برای تولیدکنندگان فراهم می کند.

اگرچه  تولید کنندگان همواره از گرانی مواد اولیه رضایت 
چندانی ندارند و گرانی دلار را به گرانی اجناس گره زده اند، 
نماینده مجلس یازدهم در رابطه با این موضوع می گوید: 
علی رغم آزاد سازی ارز در کشور ما،  شرایط به شکلی 
است که هزینه تمام شده تولید در ایران بسیار کمتر 
از سایر کشور هاست، زیرا قیمت  انرژی در کشور ما 
بسیار ارزان تر است  که همین امر بر کاهش دستمزد 
کارگران نیز تاثیرگذار است. به همین دلیل تولید کنندگان 
باید بتوانند با شیوه های جدید و به کار گیری امکانات 
و ماشین آلات روز، خود را به سطح رقابت های جهانی 

چه برسانند. باید این سوال را با خود تکرار کنیم  تا 
زمانی قرار است که تولیدی ها را با 

ارز ارزان نرخ سرپا نگه داریم؟
به  اشاره  با  دلیگانی  حاجی 
نه  اینکه در چنین شرایطی 
تنها اشتغال از بین نمی رود 

بلکه اشتغالزایی به دنبال دارد، 
در این راستا ادامه داد:  

زیرا  نمی رود،  بین  از  اشتغال  ترجیحی،  ارز  با حذف 
درصورتی که تولید کننده عزم واردات کالایی را داشته 
باشد، باید آن را به وسیله ارز آزاد تهیه کند که قیمت 
تمام شده آن برای وارد کننده بسیار بالا است. برای 
همین چنین کالایی قدرت رقابت با کالاهای تولید 

داخل را نخواهد داشت.
ترجیحی  ارز  که حذف  سوال  این  به  پاسخ  در  وی  
می تواند تولیدی ها را به تعطیلی بکشاند، توضیح داد: 
افرادی که با استفاده از ارز ترجیحی خود را سر پا نگه 
داشته بودند ممکن است نتوانند خود را با شرایط جدید 
وفق دهند، ولی واقعیت این است که یک تولید کننده 
باید بتواند بر اساس نرخ روز،  خود را سرپا نگه دارد نه بر 

اساس امتیاز های جانبی.
حاجی دلیگانی در خاتمه یادآور شد: البته  باید در نظر 
داشت در بحث مالیات ، تأمین اجتماعی و بیمه باید 
تدابیری اتخاذ شود تا از این طریق به تولید کننده ها 
کمک کرد. یعنی به جای آنکه بخشی از یارانه ها را به 
صورت مستقیم پرداخت کنیم، آن را به سهم بیمه افراد 
یا سهم بیمه کار فرما تخصیص دهیم . اقدامی که می 
تواند در حفظ اشتغال مؤثر واقع شود. وی افزود: این 
مسئله جزو مباحثی است که در مجلس 
مطرح شده وپیگیر آن هستیم. این نوع 
کمک و یارانه برای سقف بیمه، هم 
تعداد اشتغال را افزایش می دهد و هم 
باعث می شود پول پر قدرت در جامعه 

توزیع نشود.

روز گذشته »تجارت نیوز« در تحلیلی نوشت: قیمت نفت، روز دوشنبه در هر بشکه به 
۱۲۰ دلار رسید تا سقف دو ماهه خود را پشت سر بگذارد. در عین حال، وزارت نفت 
مدعی رشد ۶۰ درصدی درآمدهای نفتی ایران در دو ماه ابتدایی امسال است. اما چرا 

این درآمدها افزایش یافت؟
قیمت نفت برنت دریای شمال روز گذشته در هر بشکه به ۱۲۰دلار و ۴۹ سنت رسید. 
یعنی رشد ۱٫۶ دلاری قیمت ها نسبت به روز یکشنبه. به نظر می رسد ممنوعیت 
واردات نفت از روسیه توسط اروپایی ها بیشترین نقش را در نوسان این روزهای 
بازار جهانی نفت دارد. همچنین از تأثیر سقوط جهانی ارزش دلار بر بازار انرژی هم 
به راحتی نمی توان گذشت. در این بین قرار است طی جلسات امروز و فردا اتحادیه 
اروپا ششمین بسته تحریمی خود علیه مسکو را پس از حمله به اوکراین رونمایی کند. 
در همین زمینه رویترز گزارش داد که هر گونه تحریم جدیدی بازار جهانی نفت را با 

کمبود عرضه مواجه می کند.
رشد درآمدهای نفتی با کاهش صادرات!

تحریم های پیشین روسیه باعث شد تا این کشور چوب حراج به نفت خود بزند و با 
تخفیف های ویژه این محصول استراتژیک را در اختیار چین و هند قرار دهد. مشتریانی 
که پیش از این بخش مهمی از نیاز خود را از ایران تأمین می کردند، اما حالا بازار 
بهتری را برای واردات پیدا کرده اند. بررسی ها نیز از افت شدید صادرات نفت ایران به 
این دو کشور در یک سال اخیر حکایت دارد. به گونه ای که در روزهای اخیر، میزان کل 
صادرات نفت ایران در مرز ۲۰۰ هزار بشکه در روز متوقف شد. در عین حال اخیراً وزارت 
نفت ایران اعلام کرد که درآمدهای نفتی ایران در فروردین و اردیبهشت امسال، رشد ۶۰ 
درصدی نسبت به دوره مشابه سال گذشته داشته است. اما چطور این اتفاق رخ داد؟ در 
همین زمینه پدرام سلطانی، نایب رئیس پیشین اتاق بازرگانی ایران، در توئیتی نوشت: 
در حالی وزارت نفت چنین ادعایی را مطرح می کند که قیمت نفت نسبت به آن دوره 

بیش از ۷۰ درصد افزایش دارد.
بدین ترتیب می توان گفت ایران نه تنها از خلأ روسیه در بازار نفت بهره ای نبرد، بلکه بازار 
خود را هم واگذار کرد. از این رو اگر افزایش درآمدی هم به چشم می خورد، ارتباطی به 
رشد صادرات یا برنامه های وزارت نفت ندارد؛ بلکه از قِبَل افزایش قیمت نفت در بازار 
جهانی، به هر ترتیب ایران هم منتفع شده است. در حالی که با حفظ حجم صادرات 
گذشته یا به نتیجه رساندن مذاکرات برجام، احتمالاً امروز درآمدهای نفتی کشور به 
اندازه ظرفیت های موجود بود. در همین زمینه نرسی قربان، تحلیلگر ارشد حوزه انرژی، 

امروز در روزنامه اعتماد نوشت: ایران برای تداوم فروش نفت و حضور در بازارهای 
بین المللی نیازمند احیای برجام است. نباید به سادگی کشور را پشت خاکریزهای 

تحریم گرفتار ساخت.
ساز ناکوک اوپک پلاس

به نظر می رسد چشم اروپا اکنون به اوپک و اوپک پلاس است که به عنوان منجی 
بازار نفت به ایفای نفش بپردازند. اما ساز اوپک پلاس هم ناکوک است و بعید به نظر 
می رسد بتواند در سیاست کاهش قیمت نفت به کمک اروپا بیاید. در همین زمینه 
رویترز گزارش داد که احتمالاً اوپک پلاس در اجلاس روز پنجشنبه درخواست غرب 
برای تسریع روند افزایش تولید را رد کند. این ائتلاف در ماه ژوئیه هم به همین روند 
افزایش تدریجی تولید یعنی ۴۳۲ هزار بشکه در روز را ادامه می دهد. علاوه بر این، 
برخی تحلیلگران نسبت به اتفاقات ژئوپلتیک هم ابراز نگرانی می کنند. به ویژه توقیف 
محموله نفتکش های ایرانی توسط آمریکا و اقدام متقابل ایران در توقیف نفتکش های 
یونانی بر افزایش این نگرانی ها دامن زد. چراکه ایجاد هر محدودیتی در تنگه هرمز، 

حدود یک سوم تجارت جهان را مختل می کند.
قیمت نفت ابزار مقابله ای روسیه

در این میان، دبیرکل فدراسیون صادرات انرژی در رابطه با اتفاقات اخیر بازار نفت گفت: 
بعد از  سلسله تحریم هایی که علیه مسکو اعمال شد، روس ها با اعمال تخفیف هایی 
در قیمت نفت موفق شدند بازار سایر صادرکنندگان را کساد کنند. همچنین حمیدرضا 
صالحی در گفتگویی تشریح کرد: نفت و بازی با قیمت آن پس از آغاز جنگ با اوکراین، 
به مهم ترین ابزار مقابله ای روسیه تبدیل شد. اما مهم ترین عامل افزایش قیمت نفت 
به تحریم های ضدروسی اروپا مربوط می شود. پس از رونمایی از بسته ششم تحریم ها، 

قیمت نفت بیش از پیش افزایش می یابد.
تأثیر ایران بر قیمت نفت در بازارهای جهانی

صالحی درباره تأثیر ایران بر قیمت نفت در بازار جهانی توضیح داد: اکنون ایران در شرایط 
تحریمی قرار دارد. اما با به نتیجه رسیدن مذاکرات وین، احتمالاً نقش ایران به عنوان 
یکی از بزرگ ترین صادرکنندگان نفت در جهان در بازار بیشتر شود. صحبت هایی مبنی 
بر خروج روسیه از بندرهای اوکراین مطرح است. در چنین شرایطی احتمالا شاهد 
ازسرگیری صادرات غلات از اوکراین باشیم. از سوی دیگر، روسیه هم مجوز صادرات 
نفت را می گیرد؛ حال باید منتظر بود و دید که این توافق حاصل می شود یا خیر؟ با این 

شرایط نوسان جدیدی در قیمت نفت رخ می دهد.

سقف شکنی 2ماهه قیمت نفت؛

چرا درآمد نفتی ایران افزایش یافت؟

توجه به ظرفیت های درونی اسلحه تحریم را از کار می اندازد
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار آقای امامعلی رحمان رئیس جمهور تاجیکستان تأکید کردند: 
»ظرفیت های گسترش همکاری های دو کشور در زمینه های مختلف بسیار فراتر از سطح کنونی است و باید با توجه به 
سیاست دولت ایران مبنی بر تقویت روابط با همسایگان، روابط دو کشور دچار تحول اساسی شود« همچنین ایشان با اشاره 

به اشتراکات عمیق تاریخی، دینی، فرهنگی و زبانیِ ایران و تاجیکستان، دو کشور را همچون خویشاوند و برادر خواندند.

اصغر قلندری
نویسنده و روزنامه نگار
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توجه ویژه به ظرفیت سازمان های مردم  نهاد؛

برنامه استانداری البرز برای مواجهه 
با بحران سالمندی چیست؟

ر در �ش

البرز

»مهدی عسگری« مطرح کرد:

الزام تغییر و تحول نگاه به حوزۀ تولید 

در منطقه  ویژۀ پیام البرز؛

استقرار ۵۴۰ واحد تولیدی پیش  بینی شد

نماینده مردم کرج، فردیس و آسارا در مجلس شورای 
اسلامی گفت: نگاه به روند توسعه صنعتی و تولید 
پیشتر سخت افزاری و نرم افزاری بود که اکنون فرهنگی 
است و بر همین اساس باید در ابتدا نگاه خود به حوزه 

تولید را تغییر دهیم.
به گزارش »دنیای هوادار«، »مهدی عسگری« روز گذشته 
در نشست تخصصی با مدیران شرکت های دانش بنیان 
در منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام البرز 
اظهار داشت: با توجه به نامگذاری امسال، دهه ۹۰ تولد 
و زایش فعالیت های دانش بنیان در لایه های مختلف 
در کشور بود و اکنون در آستانه قرن جدید، شاهدیم که 
کشور به این سمت حرکت می کند تا به مرحله بلوغی 
برسد و لایه های مختلف آن بتواند حرکت اقتصادی 
کشور را با رویکرد دانش محوری پیش ببرد و در و اقع 

پیش ران جهش تولید و اشتغالزایی در کشور باشد.
وی افزود: سال گذشته در کمیسیون صنایع و معادن 

بسیار  که  شد  مصوب  خوبی  قوانین  مجلس 
مترقی و خوب بود و به همین منظور ریل 
گذاری بسیار مناسبی به همت کمیسیون 
صنایع آغاز شده که در کنار فعالیت های 
مجلس، اقداماتی که در معاونت علمی 

جمهوری  ریاست  فناوری  و 
در حال تنظیم است به 
این ریل گذاری کمک 

خواهد کرد.
بیان  با  عسگری 
نگاه  بایستی  اینکه 
حوزه  به  را  هایمان 
بدهیم  تغییر  تولید 
تصریح کرد: ما بیشتر 

کارخانه داری می کنیم تا بخواهیم صنعت داشته 
باشیم و نشانه اش این است که وقتی می خواهیم 
کشورهای صنعتی که پیشرفت کرده اند با خودمان 
مقایسه کنیم می بینیم که سهم آر.اند.دی در این 

کشورها قابل قیاس با ما نیست.
تنها  هشت شرکت  که  حالی  در  اینکه  بیان  با  وی 
خودروساز و قطعه ساز در دنیا بیش از چهار  میلیارد 
یورو صرف آر.اند.دی می کنند گفت: این در حالی است 

که  تقریبا معادل کل بودجه عمرانی کشور ما است.
وی ادامه داد: کشورهایی مانند آلمان، فرانسه، چین، کره 
و ژاپن بین ۲.۵ تا 4٫5 درصد جی.دی.پی خود را صرف 
پژوهش و گسترش می کنند، اما سهم ما حدود هشت 
دهم درصد است که بر همین اساسی قانون در حال 
تصویب که  این قانون زمینه های تغییر این مبادلات 
و فرصت بی بدیل را برای فعالیت های دانش بنیان 

فراهم کرد.
نماینده مردم کرج، فردیس و آسارا در مجلس شورای 
اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
حرکت  توسعه  و  زایی  اشتغال  بدنبال  اینکه 
های دانش بنیان هستیم در خصوص آخرین 
وضعیت مصوبه شعاع ۱۲۰ کیلومتری در البرز 
اشاره کرد و گفت: در این رابطه مکاتباتی با وزیر 
اقتصاد داشته ایم که به سازمان امور مالیاتی دستور 

دادند که این مشکل باید حل شود.
عسگری ادامه داد: این در حالی است که با 
معاون رییس جمهور نیز در این رابطه داشته 
در حال  این موضوع  اساس  بر همین  ایم 
پیگیری هستیم تا به زودی حل و فصل شود.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 
پیام البرز با اشاره به اینکه تا به امروز میزبان ۲۶۰ شرکت 
صنعتی و دانش بنیان در این منطقه هستیم گفت: 
طبق برنامه ریزی های صورت گرفته و در دولت سیزدهم 

این رقم به ۵۴۰ شرکت خواهد رسید.
به گزارش »دنیای هوادار«، »اکبر قنبرپور« روز گذشته در 
نشست تخصصی با مدیران شرکت های دانش بنیان در 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام استان 
البرز  افزود: امسال حدود ۷۰ شرکت به صنایع مستقر در 

این منطقه افزوده می شود.
وی اظهار داشت: با توسعه زیر ساخت ها و واگذاری 
اراضی به شرکت ها بنا داریم که زمینه هر چه بیشتر 

استقرار این شرکت را در پیام فراهم کنیم.
اراضی  از  امسال حدود ۵۰ هکتار  اینکه  بیان  با  وی 
پیام آماده سازی و به شرکت ها واگذار می شود به 
مزیت های استقرار در این منطقه اشاره کرد و افزود: 
معافیت های گمرکی، استقرار گمرک در منطقه و از 
ایجاد  امکان  و  عمومی  انبارهای  وجود  دیگر  سوی 

انبارهای اختصاصی از جمله مزیت های این منطقه 
بشمار می رود.

قنبرپور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به لزوم 
بهره مندی شرکت های مستقر در پیام از معافیت های 
شعاع ۱۲۰ کیلومتری تاکید کرد: با توجه به نامگذاری 
به عنوان تولید،  از سوی مقام معظم رهبری  امسال 
دانش بنیان و اشتغال آفرین به همین منظور در پیام 

برنامه ریزی هایی انجام شده است.
وی ادامه داد: با تحقق این برنامه ها در سال جاری به 
دنبال این هستیم که میزان استقرار شرکت های دانش 
بنیان در منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 

پیام از هشت درصد به ۲۰ درصد برسانیم.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 
پیام تاکید کرد: جذب شرکت های دانش بنیان جدید 
و از سوی دیگر کمک به شرکت های مستقر در منطقه 
با ارائه آموزش های لازم و تبدیل آن ها به دانش بنیان 
از جمله برنامه هایی است که برای توسعه شرکت های 

دانش بنیان در پیام در حال اجرایی کردن آن هستیم.
قنبرپور در بخش دیگری از سخنان خود به ایجاد مرکز 
نوآوری در منطقه ویژه اقتصادی پیام با مشارکت بخش 
خصوصی اشاره کرد و گفت: همچنین ایجاد خانه صنایع 
خلاق در این منطقه به خصوص صنایع مرتبط با حوزه 
آی.تی و آی.سی.تی در برنامه های ما قرار گرفته است.
منابع  آموزش  تخصصی  های  کمپ  اندازی  راه  وی 
انسانی با هدف از بین بردن خلا نیروی انسانی در این 
بخش  را از دیگر برنامه ها عنوان کرد و گفت: با عقد 
تفاهم نامه ای با پارک علم و فناوری صنایعی که در 
پارک های علم و فناوری ایجاد می شوند می توانند 

برنامه های توسعه ای خود را در پیام اجرایی کنند.

سردار »عباسعلی محمدیان«:

۶۷۰ تن نهاده دامی قاچاق کشف شد

فرمانده انتظامی از کشف ۶۷۰ تن نهاده دامی قاچاق به ارزش 
۱۰۰ میلیارد ریال در شهرستان نظرآباد در این استان خبر داد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از پایگاه خبری پلیس، 
سردار عباسعلی محمدیان روز گذشته با اعلام این خبر 
اظهار داشت: مأموران پلیس اطلاعات و امنیت عمومی 
شهرستان نظرآباد با اشراف اطلاعاتی و بررسی های میدانی 
موفق به شناسایی محل نگهداری مقدار قابل توجهی نهاده 

های دامی قاچاق در یکی از روستاهای شهرستان شدند.
وی افزود: ماموران پس از کسب مجوزهای قانونی به همراه 
نماینده اداره صمت از انبار مورد نظر بازدید و ۶۷۰ تن نهاده 

دامی ذرت و گندم قاچاق کشف کردند.
فرمانده انتظامی استان البرز با اشاره به پلمب انبار مورد نظر 
با دستور مقام قضائی، گفت: برابر اعلام کارشناسان ارزش 

این مقدار نهاده دامی ۱۰۰ میلیارد ریال برآورد شده است.
سردار محمدیان در پایان با اشاره به تأثیر مخرب پدیده 
قاچاق بر اقتصاد کشور، مبارزه قاطع با این پدیده شوم را 
یکی از اولویت های اصلی پلیس در سال حمایت از تولید، 
دانش بنیان، اشتغال آفرینی اعلام و از شهروندان خواست، 
اخبار و اطلاعات خود را در این خصوص با تماس ۱۱۰ در 

اختیار پلیس بگذارند.

دستگیری کلاهبرداران ۶۰۰ میلیاردی در فردیس
تلاش  با  که  گفت  البرز  انتظامی  فرماندهی  جانشین 
کارآگاهان پلیس آگاهی فردیس، اعضای باند کلاهبرداران 
ملکی با اعتراف به ۱۷ فقره کلاهبرداری با ارزش ۶۰۰ میلیارد 

ریال، در این شهرستان دستگیر شدند.
پی  در  داشت:  اظهار  گودرزی  معظمی  محمد  سرهنگ 
دریافت گزارش های مردمی مبنی بر انجام کلاهبرداری 
با شیوه های خاص از سوی متصدی یک مشاور املاک 
در شهر فردیس، بررسی موضوع بصورت ویژه در دستور کار 

پلیس آگاهی این شهرستان قرار گرفت.
وی افزود: بررسی اولیه حاکی از این بود که متصدی یک 
مشاور املاک با همدستی ۲ نفر دیگر اقدام به فروش و 
اجاره دادن املاک افرادی می کند که اقدام به فایل کردن 

ملک خود در این سایت مسکن کرده بودند.
داشت:  اظهار  البرز  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
سوی  از  میدانی  تحقیقات  انجام  از  پس  ادامه  در 
متهم  مخفیگاه  قضائی  مقام  با هماهنگی  کارآگاهان، 
اصلی پرونده در شهر فردیس شناسایی و پس از چندین 
شبانه روز تعقیب و مراقبت، در یک اقدام غافلگیرانه به 

همراه همدستانش دستگیر شد.
با اشاره به اعتراف متهمان به انجام  سرهنگ گودرزی 
صورت  های  تلاش  با  کرد:  تصریح  ملکی  کلاهبرداری 
گرفته از سوی کاراگاهان، تاکنون ۱۷ نفر از مال باختگان 

شناسایی شده اند.
این مقام انتظامی در پایان با بیان اینکه ارزش کلاهبرداری 
صورت گرفته از سوی این باند حدود ۶۰۰ میلیارد ریال برآورد 
می شود، خاطرنشان کرد: از شهروندان درخواست داریم تا از 
اعتماد بی مورد و خارج از عرف به مشاوران املاک و افراد 

ناشناس جداً پرهیز کنند.

مدیرکل اجتماعی استانداری البرز با اشاره به بحران سالمندی 
در سال های آینده، گفت: ظرفیت های سازمان های مردم نهاد 

برای حل مشکلات این حوزه مورد استفاده قرار گیرد.
به گزارش »دنیای هوادار«، محمد جواد کاظمینی روز دوشنبه 
در نشست شورای سالمندی البرز افزود: با توجه به سند 
سالمندی که در سال ۱۴۰۰ ابلاغ شده باید خیلی اقدامات 

انجام می شد که متاسفانه صورت نگرفت.
زمانبندی  برنامه  اساس  بر  باید  بنابراین  داد:   ادامه  وی 

مشخص، وظایف هر دستگاه در این زمینه تعیین شود.
کاظمینی ضمن تاکید بر پرهیز از موازی کاری گفت: برای هر 
بخش از سند ملی سالمندی لازم است کارگروه تشکیل شود.
وی ادامه داد: برای مثال وظایف دستگاه های مرتبط در 
و  مشخص  توانبخشی  خدمات  و  مسکن  درمان،  بخش 
اعضای شورای سالمندی در کنار هم به انجام وظایف محوله 

در این زمینه بپردازند.
مدیر کل اجتماعی استانداری البرز بیان داشت: با توجه به 
اهمیت موضوع از جلسات آینده اقدامات انجام شده در این 

زمینه بطور جدی پیگیری می شود.
وی ادامه داد: برای اینکه مساله سالمندی در آینده به چالش 

تبدیل نشود باید پیش بینی و برنامه ریزی های لازم در این 
خصوص صورت گیرد، متاسفانه امکانات اجتماعی و برنامه 
مدونی برای سالمندان وجود ندارد و ما باید بدنبال راهکار 

برای ایجاد شرایط مناسب زندگی آنان باشیم.
براساس اخرین سرشماری البرز که درسال ۹۵ صورت گرفته 
جمعیت این استان ۲ میلیون و ۷۱۲ هزار نفر بوده در حالی 
که جمعیت سالمندان از این سرشماری۲۱۴هزار و ۷۵ نفر 

بوده است.

خانه ملت

ه ش و�ی

انتظامی

دهم خرداد؛ روز جهانی 
بدون دخانیات گرامی باد
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نگاهی به فیلم »شمارندۀ کارت« ساختۀ »پل شریدر«؛

بر بام شخصیت  پردازی
میراث فرهنگی

»راننده  که  هنگامی 
 70 دهۀ  در  تاکسی« 
میلادی تولید و منتشر 
»مارتین  نام  کنار  در  شد، 
اسکورسیزی« به عنوان کارگردان اثر، نام »پل شریدر« نیز در 
میان مخاطبان و سینمادوستان در سراسر جهان، به عنوان 
فیلم  نامه  نویس درحال درخشش بود. او که فعالیت خود را 
در سینما با نقدنویسی بر فیلم  ها آغاز کرده بود، حال فصل 
جدیدی را در زندگی هنری خود تجربه می  نمود. آن دو در 
سال 1980 فیلم  نامۀ »گاو خشمگین« را به نگارش درآوردند 
که با استقبال خوبی از سوی منتقدان و صاحب نظران 
سینما مواجه گردید و این نویدبخش موفقیت  های متعدد 
برای »شریدر« در عرصۀ فیلم  نامه  نویسی بود. اگر نگاهی 
گذرا بر کارنامۀ هنری او داشته باشیم، با فیلم  های مشهور 
و موفق دیگری نیز مواجه خواهیم شد که متن آن ها از 
سوی شریدر خلق شده  اند. این موضوع نشان از آن دارد 
که او رفته  رفته به پختگی لازم برای خلق داستان  هایی 
رسیده است که در آن ها، »درام« و قواعد مربوط به آن، 
نمود بسیار بالایی دارد. نقطه قوت و تمرکز شریدر اما، 
در »شخصیت«)یکی از ارکان مهم درام( نهفته گردیده 
است. او در داستان  هایش، توانایی بی  نظیری در خلق 
شخصیت  های مختلف و روایت  های اطراف آن ها دارد. 
شریدر در شخصیت  پردازی برای کاراکتر اصلی یا قهرمان 
داستان، سنگ تمام می  گذارد. پس از یک معرفی کوتاه 
اما مفید، سریع به سراغ اصلی مطلب رفته و شروع به 
کشف و بیان لایه  های پنهان شخصیتی برای مخاطبانش 
می  کند. همین رویه در اثر جدیدش، »شمارندۀ کارت« 
به خوبی بروز پیدا کرده است. فیلمی که در ادامه قصد 
جنایی- است  درامی  بپردازیم،  آن  تحلیل  به  تا  داریم 
روانشناختی که مِؤلفه  های سینمای شریدر در آن به خوبی 
نفوذ کرده است. فیلم، داستان مردی را بازگو می  کند که در 
فکر انتقام از یک دشمن قدیمی است. دشمنی که مسیر 
زندگی  اش را تغییر داده است. کاراکتر اصلی داستان، با 
بازی تحسین  برانگیز »اسکار ایزاک«، به عنوان قهرمان به 
بیننده معرفی می  شود. قهرمانی که به آخر خط رسیده و 
تنهایی و انزوا را برای خود برگزیده است. ویژگی شخصیتی 
که در آثار شریدر نمود بالایی دارد. در این میان اما، بازی 
بی  حرف و حدیث »ایزاک«، این انزوا را برایمان پر رنگ  تر 
می  سازد. جلوۀ محافظه  کارانه و »پوکرفیس« از او حالتی 
نفوذناپذیر می  سازد که اعتمادبه نفس قابل توجهی در پس 
آن قرار دارد. شاید این حالت وابسته به سال  ها فعالیت او 

در قماربازی )پوکر( است. بازی ای که در آن چهرۀ افراد هیچ 
حس و حالی را به فرد مقابل منتقل نمی  کند. اما »ویلیام«؛ 
قهرمان داستان، علاوه  بر آنکه چنین حالتی از سر و رویش 
می  بارد، توانایی بالایی در خواندن چهرۀ افراد و بازیکنان 
مقابلش دارد! شغل او همین بازی است و از این طریق 

برای خود کسب درآمد می  کند. اما چرا؟
شریدر همانند همیشه، به خوبی پیرنگ داستان را برای 
شخصیتش خلق کرده است. او در ابتدای داستان برایمان 
از گذشته حرف می  زند. گذشته  ای که با سکانسی در دوران 
محکومیت ویلیام از درون زندان آغاز می  شود و معلوم 
می  گردد که »ویلیام« در گذشته طبق آموزش  هایی که در 
ارتش آمریکا دیده بود، مشغول شکنجۀ روحی و جسمی 
زندانیان بوده است. شغلی که بر روی شخصیت او تأثیر 
روانی زیادی گذاشته است. کابوس  هایی که او در ادامه 
مواجه  آن ها  با  ناخودآگاهش)خواب  هایش(  در  فیلم، 
می  شود، خبر از این تأثیر دارند. گویی این کابوس  های 
دایره  وار، شکلِ واقعی اعمالی هستند که او در گذشته 
مرتکب آن ها شده است و حال بصورت شبح، سایه به سایه 
ویلیام را دنبال می  کنند. با چنین تفسیری، روی آوردن 
ویلیام به بازی پوکر را می  توان به فرار او از خیالاتش 
تشبیه نمود. فراری که او را حتی برای چند دقیقه هم 
که شده از شر گذشته تاریکش جدا کرده و ذهن او را 
مشغول به شمردن کارت  های حریف و خواندن چهرۀ آن ها 
کند. نکتۀ دیگری که در فیلم  نامه برای مطرح نمودن تأثیر 
گذشته بر روی شخصیت، از سوی شریدر گنجانده شده 
است، عدم ثبات و سکون برای ویلیام است. او مکان 
ثابتی برای زندگی ندارد و مدام درحال رفت و آمد میان 
هتل  ها، مسافرخانه  های بین راهی و رانندگی در جاده  ها 
به  نقیبی  نیز  مسافرگونه  حالت  همین  شاید  است. 
گذشته  اش باشد. گذشته  ای که ویلیام از او درحال فرار 
است. نکتۀ جالب دیگری که در ذیل این موضوع قرار 
دارد، رفتار او در هنگام ورود به اتاق   هتل  ها است. ویلیام 
به محض ورود، تمام اجزا و وسایل اتاق را با پارچه  های 
سفید می  پوشاند و سپس آن ها را با طناب  هایی باریک، 
محکم می  بندد. بعد از این کار، فضای اتاق شکل قابل 
تأملی را به خود می  گیرد. فضایی که کنتراستی عجیب، 
میان رنگ  های خنثی در آن حاکم است. تضادی میان 
رنگ  های خاکستری و سفید و عدم حضور رنگ  های سرد 
و گرم دیگر، خبر از درون ویلیام می  دهد و گواه آن است 
که او از آشفتگی بیزار و تمایل به یکنواختی دارد. علاوه بر 
این، چنین فضایی ذهن ویلیام را برای نوشتن آماده 
می  کند. نوشتن دربارۀ گذشته  اش. اگرچه تا میانه داستان 
به علت وجود فلاش  بک  های متعدد در روایت، مخاطب با 
مقصود او از نوشتن ارتباط نمی  گیرد، اما رفته  رفته علت 
این رفتار برایمان وضوح پیدا می  کند. گویی ویلیام با این 
کار، ذهنش را خالی از خاطرات تلخ گذشته می  کند و این 
برون  ریزی او را برای آینده آماده می  کند. آینده  ای که در 

آن قرار است دست به کار مهمی بزند!
اکثر اوقات در داستان  ها، در کنار شخصیت 
اصلی افرادی حضور دارند که نقش مهمی 
از  یکی  می  کنند.  ایفا  قهرمان  قبال  در  را 
خلق  کاراکترهایی،  چنین  مهم  وظایف 
کنش  ها و داستان  هایی است که منجر به 
تحریک شخصیت اصلی برای رسیدن به هدف 
نهایی  اش گردند. در »شمارندۀ کارت«، »کرک« 

ویلیام  به محرک اصلی  تبدیل  پسر جوانی است که 
برای انتقام از سرگرد »گوردو« می  گردد. اما ویلیام در این 
مسیر نیاز به حمایت فرد دیگری نیز دارد، اینجاست که 
»لا لیندا« به کمک او می  آید و باعث می  شود تا ویلیام 
موقعیت و پول  های بیشتری برای ادامه دادن در این 
مسیر بدست آورد. اگرچه بار اصلی درام بر دوش ویلیام 
قرار دارد و توجه اصلی مخاطب نیز بر روی او جلب شد 
است، اما حضور این دو کاراکتر را نیز نمی  توان در دل 
داستان نادیده گرفت. حضور آن ها در جای خود موثر بوده 
و از حد خود بیرون نمی  زند. حضوری که مسیر قهرمان 

داستان را نیز تحت  الشعاع خود قرار نمی  دهد.
در پایان  بندی فیلم و درست در جایی که ویلیام به سوی 
منزل پایانی خود برای رهایی از شر کابوس  هایش در 
حرکت است، اوج کنش  مندی او را می  بینیم و شاهد 
برون  ریزی نهایی شخصیتی او هستیم. او که در تمام 
مدت فیلم، مردی آرام و بدون حسی بوده است، حال 
تبدیل به فردی می  شود که دست به اسلحه برده تا مسبب 
گذشته خود یا همان آنتاگونیست داستان را نابود کند. 
شریدر اما، در این سکانس اوج هنر خود را به نمایش 
می  گذارد. هنگامی که ویلیام، سرگرد را به داخل اتاقی 
می  برد تا او را بکشد، دوربین هیچ  گاه داخل اتاق را نشان 
نداده و با »دالی« به سمت عقب می  رود تا از آن قتل 
و شکنجه فاصله بگیرد. شریدر، به خوبی می  داند در این 
نقطه از داستان دیگر جای نمایش صحنه  های اغراق  آمیز 
بلکه لحظه به هدف رسیدن  شکنجه و قتل نیست. 
قهرمان داستان و اهداف فیلم  ساز است. بنابراین او از 
نمایش پلان  هایی پرتنش در این سکانس فاصله گرفته 
و قهرمان را تنها به داخل اتاق فرستاده تا بتواند کاری که 
او می  خواهد را انجام دهد و هنگام بیرون آمدن او از اتاق 
را با حرکت دوربین به سمت عقب همراه می  سازد تا نشان 
دهد شخصیتش از شر کابوس  ها رها شده و حال فضای 

بیشتری را در اطراف خود برای زندگی می  بیند.
شریدر در »شمارندۀ کارت« برای سبک پرداختش، نوعی 
از مینی مالیسم را برمی  گزیند. مینی مالیسمی که حواس 
رفتار و کنش  های  بر روی  را هرچه بیشتر  مخاطبش 
کاراکتر متمرکز می  سازد. اگر به حرکت  های دوربین و نوع 
قاب  بندی  های آن توجه کنیم، شاهد حرکاتی اغراق  آمیز 
نیستیم و بیشتر با قاب  هایی ثابت و نرم مواجه می  شویم. 
شریدر از هر چیزی که بخواهد این ساختار را بشکند دوری 
می  کند، برای نمونه در سکانس  های مختلف از موسیقی 
استفاده نشده است و در  افزایش تنش  برای  پرحجم 
عوض، موسیقی متن ملایمی برای این فیلم ساخته شده 
است. موسیقی ملایمی که نه تنها به درونیات ویلیام 
نزدیک است، بلکه فضا داستان را نیز از هرگونه التهاب به 
دور می  کند. در طراحی لباس برای ویلیام نیز، مشابه اتاقی 
که او برای خود درست می  کند، از مینی مالیسم کمک 
گرفته شده است و رنگ  های خنثی همانند خاکستری و 

سیاه، تِم اصلی را برای طراحی شکل می  دهند.
در پایان، اگرچه در »شمارندۀ کارت« با توجه به ساختاری 
که به همراه دارد کفه ترازو برای »قوت به نگارش درآمدن 
فیلم  نامه« نسبت به »موفقیت در کارگردانی« سنگینی 
می  کند اما با این وجود، این فیلم جایگاه مثبتی را در 
کارنامۀ سینمایی »پل شریدر« از آن خود کرده است. 
جایگاهی که نشان از پختگی لازم برای خلق »درام« و 

فیلم  سازی موفق برای اوست.

ان دست به نقد �ج

فرهنگی

»مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی گیلان«:

مالکان خانه  های تاریخی گیلان 
برای ثبت ملی اقدام کنند

دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
گیلان گفت: مالکان خانه هایی که دارای قدمت هستند 
و پشتوانه تاریخی دارند می توانند برای ثبت در فهرست 

آثار ملی اقدام کنند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، ولی جهانی روز 
گذشته با اعلام این خبر افزود: مالک هر خانه تاریخی 
که دارای قدمت و تاریخ باشد و تمایل به ثبت آن بنا 
در فهرست آثار ملی داشته باشند می توانند اقدام کند 
و پس از ثبت هم تسهیلات مرمت دریافت خواهد کرد.
وی با بیان اینکه ۴۰۰ خانه تاریخی در رشت شناسایی 
که  دریافت شد  ای  امسال مصوبه  داشت:  اظهار  شد، 
هزینه  از  بخشی  مالک  اینکه  صورت  در  آن  براساس 
کل  اداره  سوی  از  دیگر  بخشی  کند،  تامین  را  مرمت 

میراث فرهنگی تامین و پرداخت می شود.
دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
گیلان گفت: ثبت در فهرست ملی میراث فرهنگی هیچ 
محدودیتی برای مالکیت ایجاد نمی کند و مالک می 
تواند برای هر تغییر کاربری فرهنگی مجوز دریافت نماید.
جهانی همچنین به جذب سرمایه گذار برای خانه های 
گفت:  و  کرد  اشاره  مالک  تمایل  صورت  در  تاریخی 
مالکان خانه های تاریخی ثبت شده در فهرست ملی، 
برای تغییر کاربری بنای تاریخی به موزه می توانند از 

محل بند الف تبصره  ۱۸ تسهیلات دریافت کنند.
وی از آغاز مرمت خانه تاریخی شفیعی در رشت با شماره 
ثبت ۳۲۳۶۰ در فهرست آثار ملی خبر داد و افزود: خانه 
معماری  از  بهره مندی  علت  به  رشت  شفیعی  تاریخی 
منحصربفرد و قرارگیری در محله پیرسرا رشت که یکی 
از مناطق قدیمی بافت تاریخی شهر رشت بشمار می رود 
از جایگاه ویژه ای در هویت معماری و فرهنگی رشت 

برخوردار است.
در  بنا  این  گیلان،  فرهنگی  میراث  مدیرکل  گفته  به 
راستای تشویق مالکان خانه های تاریخی استان برای 
ثبت بنای تحت مالکیت در فهرست آثار ملی کشور که 
موجب حفظ بافت تاریخی و هویت فرهنگی شهرهای 
استان می شود با اعتباری بالغ بر سه میلیارد ریال به 

صورت نقدی مرمت می شود.
بازشوهای  و  بیرونی  نمای  مرمت  به  اشاره  با  جهانی 
این بنا افزود: مرمت و بهسازی بناهای تاریخی استان 
همچنین  و  عمومی  افکار  مطالبه  به  توجه  با  گیلان 
تأثیرگذاری منظر بافت تاریخی شهرستان های استان بر 
انتقال مفاهیم و ارزش های فرهنگی به نسل های آینده 

در دستور کار است.
وی اضافه کرد: امیدواریم در سال مالی آینده و جذب و 
تخصیص اعتبارات مورد نیاز این اقدامات در خصوص 
آثار ملی  فهرست  در  ثبت شده  بناهای شاخص  دیگر 

ادامه یابد.
بیش از پنج هزار اثر تاریخی در گیلان شناسایی شده 
که بیش از یک هزار و ۲۰۰ اثر در فهرست آثار ملی به 

ثبت رسیده اند.

»تاپ  گان« صدرنشین گیشۀ آمریکا شد
فیلم سینمایی »تاپ گان: ماوریک« با ۱۲۴ میلیون دلار فروش در اکران افتتاحیه، پرفروش ترین فیلم این آخر 
هفته در گیشه آمریکا شد. این فیلم در سه روز اول اکران خود در آمریکای شمالی، ۱۲۴ میلیون دلار فروش کرد. 
پیش بینی می شود مجموع فروش این فیلم اکشن و ماجراجویانه تا پایان امروز به ۱۵۱ میلیون دلار برسد، رقمی 

که فراتر از انتظار بود.

آقای جهانگیر آقاسی بیک باولایت قهری محمدعلی آقاسی بیگ به نشانی: کرج شاهین ویلا خیابان ۹ میدان باهنر بلوار ظفر ۸ شرقی ارکیده روبروی منبع آب واحد ۳ بدینوسیله 
به وراث مدیون )مهدی آقاسی بیگ( بدهکار پرونده کلاسه فوق که برابر گزارش مامور ابلاغ در آدرس فوق شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که سند ازدواج: شماره سند: ۱۰۱۵۳، 
تاریخ سند: ۱۳۸۳/۰۲/۱۷، دفترخانه صادر کننده: دفتر خانه ازدواج ۶۳ شهر کرج استان البرز ابلاغ میگردد که مدیون ۵۰ سکه طلای تمام بهار آزادی رایج ایران از کل ۷۵۰ سکه بصورت 
عندالمطالبه بدهکار می باشد که بر اثر عدم پرداخت وجه، بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قائونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجرا مطرح می باشد 
لذا طبق ماده ۱۸/۱۹ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه کثیرالاننشار 
 محلی درج و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام ودر غير این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما
تعقیب خواهد شد. ف۹۷۶                                                                                           سرپرست اداره اجرای اسناد رهنی و شرطی کرج - سکینه والح واجاری

گهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: ۱۴۰۱۰۰۴۵۵ آ

علی امیرسیافی
منتقد
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دداشت �ی

وجود بزرگانی چون »سیدجلال حسینی« و »وریا غفوری« 
به جهت الگوسازی در فوتبال ما یک ارزش است و باید ما 
این بازیکنان را حفظ کنیم تا هر روز بر تعدادشان افزوده 
شود. بازیکنانی که همواره بر مدار اخلاق حرکت کرده اند 
و در میدان فوتبال نیز چه به لحاظ فنی و چه اخلاقی 
یک نمونه قابل اتکا و اعتماد بوده اند. این مهم را در ابتدا 
بیان کردیم تا در ادامه ی مطلب بتوانیم راحت تر برخی از 

مسائل را بیان کنیم.
در شوره زار فوتبالی که ورودی و خروجی ندارد و یا بهتر 
است بگوییم چشمه استعدادِ آن خشکیده است، آیا باید 
انتظار روییدن گل های خوشبو را داشته باشیم؟ بی شک، 
دخمه هایی  در  نوجوان  استعدادهای  که  فوتبالی  در 
تحت عنوان آکادمی مورد آزار مربیان و برخی حرام لقمه ها 
قرار می گیرند، انتظار بیهوده ای است که توقع رشد و 
تعالی داشته باشیم. معاونت فرهنگی وزارت ورزش و 
جوانان و همه دستگاه های مسئول هم باید بروند و کلاه 
بازرسی هیات های فوتبال  خود را بالاتر بگذارند. اصلاً 
استان ها و بازرسین ادارات کل ورزش و جوانان استان ها 
در بازدید از ورزشگاه ها و آکادمی ها و مدارس فوتبالِ 
کجا را بازرسی می کنند که این ناهنجاری ها را نمی بینند؟ 
چطور از استخرهای خصوصی بطور مرتب بازرسی صورت 
می گیرد، از سالن های بدنسازی و پرورش اندام بازرسی 

صورت می گیرد، از جاهای سودده بازرسی صورت می گیرد، 
ولی گوش و چشمشان را بر دخمه های فساد آکادمی در 

باشگاه های بزرگ و اسم و رسم دار فوتبال می بندند؟
راه  به خود  را  این حیطه  به  ورود  گرچه شاید جرات 
دستمال  را  بی دردشان  سر  هم  شاید  و  نمی دهند 
نمی بندند، شاید هم برخی بازرسان باوجدان و درست کار 
که می خواهند بازرسی از این دخمه های فساد داشته 
باشند با تهدید و تطمیع و سایر موارد از اینکار منع 
فردا  که  نکنید  گذر  این موضوع  از  می شوند؟ خواهشا 
دامن فرزندان خودتان را هم خواهد گرفت، بی تردید، 
آکادمی های  برخی  از  که  تکان دهنده ای  گزارش های 
باشگاه های اسم و رسم دار می آید مایه ننگ ورزش فوتبال 
است و عدم رسیدگی به این معضل می تواند برای آبروی 

فوتبال ایران گران تمام شود..
اما حالا مربیان و مدیران این آکادمی ها پا را از گرفتن 
شماره های شخصی و تعرضِ خانواده های فرزندان مردم 
فراتر گذاشته و با خود این بچه های مظلوم و بی دفاع 
سروکار دارند و آن ها را تهدید می کنند که اگر هم زبان 
باز کنید از تیم خط می خورید و برای همیشه باید قید 
فوتبال را بزنید، البته کدام تیم ملی؟ کدام بازیکن از این 
آکادمی به جایی رسیده است؟ بازیکنانی مثل علیرضا 
راه  ابتدای  در  که  بودند  خوش شانس  خیلی  بیرانوند 
حرفه ای با افرادی باوجدان و با اخلاق و کاربلد کار کردند 
و به اینجا رسیدند، گرچه چند ده هزار بازیکن مستعد هم 
زیر دست وپای حرام لقمه های چشم دریده از خدا بی خبر 
نابود شده اند. نوجوانانی که از دورترین مناطق کشور به 
امید باز شدن در باغ سبز به تهران آمده اند و امروز پول 
و عمرشان به بطالت گذشته و به لحاظ روانی هم چنان 

ضرباتی بر آن ها وارد شده که اگر سالم از این باتلاق بیرون 
آیند خیلی هنر کرده اند.

حالا مدیران این باشگاه ها بیایند در تلویزیون و از کارهای 
فرهنگی خود بگویند. اصلاً کدام کار فرهنگی؟ نصب دو 
تا بنر هم شد، کار فرهنگی؟ این باتلاقی که به وجود آمده 
امروز و روی آن یک لایه از گل های نیلوفر دیده می شود، 
در زیر آن بوی لجن و تعفن همه جا را گرفته و نتیجه اش 
این شده که یک بازیکن از رده های پایه به تیم های بزرگ 
باشگاه های پر سروصدا نیامده است. برای این می گوییم 
باید حضور افرادی مثل سیدجلال و وریا را قدر بدانیم به 
امید روزی که بر باشگاه های بزرگ افراد صاحب صلاحیت 
مدیریت کنند نه ترسوهایی موقعیت طلب که برای حفظ 
صندلی خود چشم بر کثافتکاری مربیان و آکادمی های 
خود می بندند. لطفا این مطلب را بازرسی های ادارات 
کل ورزش و جوانان جدی پیگیری کنند و بدانند که 
قصور آن ها هم در به وجود آمدن این منجلاب  کاملا 
دیده می شود و یک روزی باید در برابر عدالت خداوندی 

جواب بدهند.

سوژه

یک هفته مانده به پایان لیگ برتر؛
خاتون بم قهرمان لیگ برتر 

فوتبال زنان شد
به  مانده  هفته  یک  در  بم  خاتون  زنان  فوتبال  تیم 
پایان لیگ برتر، قهرمان شد. هفته بیست و یکم لیگ 
برتر فوتبال زنان دوشنبه، نهم خرداد با برگزاری پنج 
یک  بم  خاتون  تیم  پایان  در  که  شد  پیگیری  دیدار 
هفته زودتر از پایان مسابقات، عنوان قهرمانی را به 

دست آورد.
بم در هفته بیست و یکم مقابل ذوب آهن اصفهان 
به میدان رفت و با دو گل به پیروزی رسید. شاگزدان 
امتیازی   ۵۸ پیروزی  این  با  بم  در  جعفری  مرضیه 
دوم  تیم  به  نسبت  امتیاز  چهار  اختلاف  با  و  شدند 
جدول، قهرمانی را به دست آوردند. شهرداری سیرجان 
عنوان  از  نتوانست  شد،  قهرمان  گذشته  فصل  که 
جهان نجاتی  مریم  شاگردن  کند.  دفاع  خود  قهرمانی 
در سیرجان زارع باتری سنندج را با چهار گل شکست 
دادند و با ۵۴ امتیاز در جایگاه دوم جدول رده بندی 
قرار گرفتند. تیم سپاهان اصفهان هم با پیروزی ۲ بر 

یک مقابل پالایش گاز ایلام ۵۰ امتیازی شد.

نتایج کامل هفته بیست و یکم لیگ برتر فوتبال زنان 
به شرح زیر است: 

خاتون بم ۲ _ صفر ذوب آهن اصفهان 
زارع باتری سنندج صفر _ ۴ شهرداری سیرجان 

سپاهان اصفهان ۲ _ ۱ پالایش گاز ایلام 
ملی پوشان شهرکرد ۲ _ ۳ کیان نیشابور

همیاری آذربایجان غربی صفر _ ۴ نماینده البرز 
)باخت  بوشهر  سارگل  صفر   _  ۳ بندرانزلی  ملوان 

انضباطی(  

»اللهیار صیادمنش« به فروش می رسد؛
درآمدزایی 28 میلیاردی 
استقلال از مهاجم تیم ملی

را درباره  باشگاه فنرباغچه ترکیه تصمیم نهایی خود 
فروش مهاجم تیم ملی ایران به باشگاه هال سیتی 
فوتبال  ملی  تیم  مهاجم  صیادمنش  اللهیار  گرفت. 
از تیم  ایران در نقل و انتقالات زمستانی فصل قبل 

فنرباغچه ترکیه راهی تیم هال سیتی انگلیس شد.
برای  گل  یک  تنها  فصل  نیم  در  صیادمنش  هرچند 
هال سیتی به ثمر رساند اما عملکرد خوب او، رضایت 
سرمربی و مالک باشگاه انگلیسی را به دنبال داشت؛ 
تا جایی که مالک هال سیتی از مهاجم ایرانی تیمش 
یاد  آینده  »محمد صلاح«  و  »جواهر«  یک  عنوان  به 
کرد. همین موضوع باعث شده است تا هال سیتی به 
ایران  دنبال جذب قطعی و دائمی مهاجم تیم ملی 
باشد و احتمالًا این کار را در نقل و انتقالات تابستانی 

نهایی کند.
روزنامه hurriyet ترکیه در این باره خبر داد که باشگاه 
فنرباغچه به دنبال درآمدزایی و به دست آوردن بودجه 
کافی برای نقل و انتقالات است و بزرگترین هدف آنها 
روزنامه  این  اللهیار صیادمنش می باشد.  فروش  هم 
و  کرد  منتشر  خصوص  این  در  را  بیشتری  جزئیات 
به  نیم فصل دوم  ۲۱ ساله که  »این مهاجم  نوشت: 
باشگاه  این  با  زودی  به  داده شد،  هال سیتی قرض 
فنرباغچه  کرد.  امضا خواهد  دائمی  قرارداد  انگلیسی 
از انتقال اللهیار ۴ میلیون یورو دریافت خواهد کرد. 
ضمناً از فروش بعدی ۵۰ درصد سهم نصیب فنرباغچه 

می شود.«
درصدی   ۲۰ حدودا  سهم  به  توجه  با  ترتیب  این  به 
استقلال رقمی نزدیک به ۸۰۰ هزار یورو )۲۸ میلیارد 

تومان( نصیب آبی ها از این انتقال خواهد شد.

محض اطلاع »بازرسان ادارات کل ورزش و جوانان«؛

در این منجلاب فوتبال شما قصور نکنید!

تکلیف رقابت های لیگ دسته اول فوتبال ایران عملاً دو هفته مانده به پایان فصل 
مشخص شد و تیم های »ملوان انزلی« و »مس کرمان« با شایستگی جواز صعود به 
رقابت های لیگ برتر را کسب کردند، گرچه چرایی این موضوع هم کاملا روشن است؛ 
حمایت از مربی بومی تا آخرین لحظه که بدون شک از مهم ترین عوامل این موفقیت 
بزرگ بود و نمونه ی روشن آن شرایط مازیار زارع و فرزاد حسین خانی در این فصلِ 

لیگ یک بود.

خیبر و دویدن روی تردمیل
در مورد تیم خیبر در طول فصل به کرات نوشتیم و یاداوری کردیم که با این روندِ 
نادرست، صعود به رقابت های لیگ برتر امری محال است، اما نه گوش شنوایی بود 
و نه.... گمان می کنم متهم کردن تیمی به فوتبال ناپاک دیگر امری نخ نماست و بهتر 
است کمی واقع بینانه به این مسئله نگاه کنیم، آیا وقت آن نرسیده که پس از چند 
سال تلخکامی، دست از این بازی های تکراری و خسته کننده برداریم و واقعیت ها را 
ببینیم؟ با نگاهی به آمار به راحتی می شود فهمید که خیبر در این فصل در حالی که 
شایسته صعود بود، گرفتار تصمیمات غیرحرفه ای و خلق الساعه و به اصطلاح خودزنی 

کرد تا با اشتباهاتِ تکراری از صعود باز بماند.

نیمکت لرزان یا مربیان ناتوان؟
خیبر فصل را با عاشوری شروع کرد و از همان ابتدا مالک خیبر قول حمایت و صعود 
با این مربی را به لیگ برتر داد، قولی که تنها پس از چند هفته از بین رفت و عبداله 

ویسیِ همیشه حاضر در صحنه ادامه دهنده این رویاپردازی شد، از نکات مهمِ شرایط 
ابتدای فصل این بود که عاشوری عملا پیش از بازی با خوشه طلایی برکنار شده بود، 
خلاصه که دوباره جناب ویسی که اصلا رفتنش قابل هضم نبود و برگشت و پس از 
کسب رتبه دوم در دور رفتِ رقابت ها، پس از شروع نیم فصل دوم و عدم نتیجه گیری 
در دو بازی، جای خود را به فرازِ پر از راز داد تا عملیاتِ ناکامی خیبر در لیگ یک با 

جناب کمالوند تکمیل شود.

اشتباه، اشتباه است اگر همه بگویند درست است
جناب عبدی عزیز! مالک محترم باشگاه خیبر، بی شک، هیچ کس نمی تواند منکر 
زحمات شما در این سال های دشوار شود و وجود سرمایه خصوصی برای فوتبال 
ورشکسته ی ایران نعمت است، اما در تمامی این سال ها، برای کسب موفقیت تنها 
کافی بود کمی پا بر روی احساسات خود می گذاشتید و چنین در بزنگاه ها عجولانه 
تصمیم نمی گرفتید، امری که با تکرار در فصلِ آتی، باز هم شاهد سریالِ ناکامی های 
خیبر خواهیم بود، اشتباه، اشتباه است اگر همه بگویند درست است، حتی اگر 

اشتباهاتِ شما توسطِ اطرافیان و نزدیکانِ شما، مورد تائید باشد.
مالکِ محترم! با توجه به اینکه شما خود نیز فوتبالی هستید، آیا می دانید پس از 
تغییر در کادرفنی، هر یک از سرمربیان بعدی تیم، چند بازی و امتیاز را فدا کردند 
تا خود را با شرایط تیم وفق دهند؟ به گواه آمار، هر کدام ۳ تا ۴ بازی با حداقلِ 
بیست امتیاز! ویسی در ابتدای کار در بازی با شمس آذر و آرمان گوهر و شهرداری 
همدان، کمالوند جز دیدار جام حذفی با مس شهربابک، در بازی های لیگ در بازی 
با خوشه طلایی، پارس جنوبی، استقلال ملاثانی و آرمان گهر، چیزی نزدیک ۱۵ تا ۲۰ 
امتیاز! و این یعنی در بدبینانه ترین حالت، خیبر می توانست جزو تیم های صعودکننده 

باشد. مالک محترم! نیک بدانید که حمایت دلیل می خواهد...
خواهش ما این است که به نظرات پیشکسوتان و دوستداران فوتبال لرستان توجه 
بیشتری داشته باشید، بی تردید برای رسیدن به موفقیت، به نظر همه دلسوزان و 
پیشکسوتان واقعی خیبر نیاز خواهید داشت، ما مدافعِ منافع فوتبال لرستان هستیم.

عدم ثبات بزرگترین دلیل ناکامی »پرهزینه ترین تیم لیگ یک«؛

خـــیبر در کما!

تبریک »شهریار« به استقلالی ها، با تشکر از پرسپولیس!
پس از قهرمانی تیم فوتبال استقلال در بست ویکمین دوره لیگ برتر فوتبال، علی دایی با انتشار پیامی این قهرمانی 
را به آبی پوشان تبریک گفت. دایی در پیام خود آورده است: »قهرمانی بیست ویکمین دوره لیگ برتر را به مدیریت، 
کادر فنی، بازیکنان و هواداران استقلال تبریک عرض می کنم. همچنین تشکر ویژه ای از مجموعه باشگاه پرسپولیس، 

کادر فنی و بازیکنانی که تا روزهای آخر برای قهرمانی جنگیدند، دارم.«

سیدرضا فیض آبادی
نویسنده و روزنامه نگار

ه
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فرشید گله داری
نویسنده و روزنامه نگار
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ورزشی

حسن صانعی پور
نویسنده و تحلیلگر ورزشی

نقش مربیان جوان در فوتبال؛

لیگ مربی ســازِ ایران

بیست ویکمین دوره فوتبال حرفه ای ایران در حالی با قهرمانی استقلال تهران 
به پایان رسید که بی گمان باید به نقش موثر مربیان جوان در سرنوشت لیگ 
و حتی آینده فوتبال ایران اشاره کرد. مربیانی که با حضور خود علاوه بر تغییر 
نسل، دورنمای فوتبال کشور را برای درخشش در میادین بین المللی امیدوارتر و 

روشن تر نمودند.

فرهاد مجیدی در راس
سرمربی استقلال تهران در چندین مقطع به عنوان جانشینِ مربیان گذشته، هدایت 
آبی پوشان را برعهده گرفت و علیرغم کسب نتایج قابل قبول، موفق به کسب جام 
نگردید. این در حالی بود که مربیان نامداری چون پرویز مظلومی و امیر قلعه نویی 
جایگاه ویژه خود را بین هواداران و حتی کارشناسان و پیشکسوتان از دست داده 
و عملکرد علیرضا منصوریان و محمود فکری و در مقطعی مجید نامجو مطلق 
بی اعتمادی نسبی را بین هواداران این تیم در مورد مربیان ایرانی ایجاد کرده بود. 
فرهاد مجیدی در تابستان 1400 بار دیگر مسئولیت هدایت استقلال را در حالی به 
عهده گرفت که شرایط باشگاه در حد نام باشگاهی چون استقلال نبود و چند مهره 
تاثیرگذار آبی پوشان از این تیم جدا شده و یا در آستانه جداشدن بودند. با این حال 
سرمربی جوان استقلال با انتخاب دستیاران مناسب و همچنین اعتماد به بازیکنانی 
که در ابتدا در حد نام و اعتبار استقلال نبودند و با حمایت ویژه مدیریت جدید 
توانست تیمی را بسازد که بالاتر از انتظار ظاهر شده و هفته به هفته به قهرمانی 
نزدیک تر شود. سرمربی استقلال را از این لحاظ می توان در راس مربیان جوان نسل 
اخیر فوتبال ایران قرارداد که با پایبندی به اصول حرفه ای و دوری از حواشی مخربی 
که معمولا مربیان جوان را تهدید می کند، گام نخست را محکم برداشت. فرهاد 
مجیدی اگر مورد اعتماد فوتبال ایران قرار بگیرد و اسیر سهم خواهی ها و سلایق 

مخرب کشور نشود، در آینده نزدیک تبدیل به مرد انکارناپذیر فوتبال ایران خواهد شد. 
مسیری که در ابتدا باید توسط او شناسایی و پیموده شود تا دلسوزان فوتبال ایران 

بتوانند به او و امثال او کمک برسانند.

یحیی گل محمدی بین حال و گذشته
یحیی گل محمدی با تجریه تلخ سرمربیگری در پرسپولیس خود را به عنوان یک 
مربی جسور در فوتبال ایران مطرح کرد. گل محمدی خیلی زود دریافت کرد که 
باید در کوره لیگ و با تیم های کم طرفدار اما با زیرساخت های مناسب پخته شده 
و آنگاه با قبول هدایت سرخ پوشان پایتخت سر در دهان شیرکند. حضور او در 
تیم هایی چون نفت تهران، ذوب آهن اصفهان، فولاد خوزستان و نماینده خراسان 
به گل محمدی این امکان را داد که از جرگه مربیان سنتی که نسل او را می توان 
حلقه اتصال این دو دوره بدانیم، خارج شده و توانایی های ویژه خود را به رخ 
فوتبال ایران بکشد. دو قهرمانی پی در پی با قرمز پوشان پایتخت و تجربه فینال 
آسیا به یحیی شخصیت یک مربی توانا را داده و قدر مسلم این است که اگر 
پرسپولیس در فاز مدیریت همچون پنج دوره قهرمانی، بهتر از فصل جاری عمل 
کند، بازهم باید به قهرمانی پرسپولیس با وی امیدوار بود. هرچند به نظر می رسد 
سرمربی پرسپولیس رگه هایی از تفکرات سنتی را در مربیگری خود داشته و بین 

دونسل مربیگری ایران، مردد مانده است. 

اعتماد اندک به سرمربیان جوان
علیرضا منصوریان ، محرم نویدکیا، محمد ربیعی، مجتبی حسینی، مهدی تاتار، 
جواد نکونام، داود سیدعباسی، رسول خطیبی، رضا عنایتی، محمود فکری و حتی 
علی اصغر کلانتری، مردان نسل جدید مربیگری فوتبال ایران هستند که می شود 
به این فهرست چند نام دیگر را هم اضافه کرد و احتمالا چند بازیکن در آستانه 
خداحافظی نیز در یکی دوسال آینده به جرگه مربیان جوان وارد خواهند شد. با 
این حال میزان اعتماد باشگاه  ها به مربیان جوان با توجه به لیست موجود، کمتر 
از حد تصور بوده و به جز فصل جاری شاهد تغییرات گسترده ای قبل از نیم 

فصل و بعد از نیم فصل در نیمکت تیم های لیگ برتر بوده و هستیم. به عنوان 
مثال باید به جابجایی مربیان چون منصوریان و تاتار در فصول اخیر اشاره کرده 
و به این نکته اعتراف کنیم که کمتر باشگاهی سراغ داریم که برنامه بلند مدتی 
از سرمربی خود مطالبه کرده و گویا باشگاه های فوتبال ایران به موفقیت های 
مقطعی و زودگذر دلخوش کرده و حاضر نیستند سرمایه گذاری درستی در این 
زمینه انجام داده و آینده نگر باشند. اعتماد اندک به مربیان جوان، پاشنه آشیل 
فوتبال ایران گردیده و باعث شده است تیم های باشگاهی و به خصوص ملی 
کشور با هدایت مربیان داخلی به موفقیت های چشمگیری دست نیافته ودست 

آخر مدیران کم صبر سراغ مربیان درجه دوم خارجی بروند. 

نقش مربیان جوان در فوتبال ایران
از هر زاویه و با هر تفکری که به وضعیت کنونی فوتبال ایران بنگریم، نباید از 
نقش مربیان جوان در مقطع کنونی و آینده فوتبال ایران بگذریم. حضور مهدی 
مهدوی کیا در راس کادر فنی تیم امید و پرورش مربیانی چون وحید هاشمیان 
که به نظر می رسد مغز متفکر اسکوچیچ در تیم ملی فوتبال ایران است، نشان از 
توانایی های فوق العاده مربیانی دارد که خط و مشی این رشته را در ایران مشخص 
خواهند کرد. باید یادآوری شود که فوتبال ایران باید از رفتار های غیرحرفه ای که 
علی دایی، رحمان رضایی و امثالهم را از پازل مربیگری و حتی مدیریت این رشته 
دور کرده است پرهیز کرده و این موضوع را توجه داشته باشد که حذف هر یک 
از مربیان جوان مساوی با عقب ماندن از قافله ای است که کشورهایی چون ژاپن، 
کره جنوبی، قطر و حتی کشورهای مثل عربستان و ازبکستان را سال ها از فوتبال 
ایران جلو انداخته و هرآینه ممکن است به آرزوی صعود به جام جهانی منجر 
شود. آرزویی که بیش از چهل سال است موجب حسرت فوتبال ایران درخصوص 

صعود تیم ملی امید به المپیک شده است.

دداشت �ی

گزارش

بوستون حریف گلدن استیت در فینال NBA شد
تیم بوستون سلتیکس پس از ۱۲ سال به فینال NBA راه یافت. بازی هفتم )آخر( از فینال کنفرانس 
شرق لیگ بسکتبال NBA روزدوشنبه ۹ خرداد ۱۴۰۱ برگزار شد که در پایان، تیم بوستون سلتیکس 
موفق شد با حساب ۱۰۰ - ۹۶ حریف خود میامی هیت را شکست داده و به عنوان دومین تیم راهی 

فینال این فصل NBA شود. فینال این رقابت ها نیز به صورت ۴ برد از ۷ بازی برگزار خواهد شد.

جسمانی  آمادگی  لیگ  ملی  طرح  از  رونمایی  آیین 
باشگاه های ایران )فیزیکال فیتنس( عصر روز دوشنبه نهم 
خرداد در سالن شماره دو آکادمی ملی المپیک برگزار شد.

-رئیس  ملایی«  »افشین  با حضور  که  مراسم  این  در 
-رئیس  کیا«  »فرخ  و  همگانی-  ورزش های  فدراسیون 
انجمن آمادگی جسمانی- و »نسیم بن یعقوب« -نایب 
رئیس بانوان فدراسیون همگانی- برگزار شد، از سه چهره 
ماندگار آمادگی جسمانی کشور که سابقه حضور در کادر 
تیم های ملی رشته های مختلف ورزش ایران را دارند 
تجلیل شد. دکتر مرتضی بهرامی نژاد، ولی الله صالح نیا 
مربی سابق تیم فوتبال استقلال و زهرا حسینی مربی 
و مدرس آمادگی جسمانی کشور اساتیدی بودند که از 
سوی انجمن آمادگی جسمانی تجلیل شدند. همچنین از 
حسین توکلی قهرمان وزنه برداری جهان و مجید خدایی 

دو سفیر آمادگی جسمانی نیز تجلیل شد.
نخستین دوره لیگ آمادگی جسمانی باشگاه های ایران 

که یکی از طرح های مصوب وزارت ورزش و جوانان 
است از سوی انجمن آمادگی جسمانی کشور در چهار 
مرحله برگزار خواهد شد که دو مرحله ابتدایی آن تیرماه 
سالجاری برگزار خواهد شد. اما افشین ملایی در آیین 
رونمایی از طرح ملی لیگ آمادگی جسمانی باشگاه های 
کشور با اشاره به اینکه فدراسیون ورزش های همگانی 
عناصر  در  ایجاد حساسیت  برای  را  دغدغه خود  تمام 
حاکمیتی و چهره های شاخص کشور به کار گرفته تا 
ملت ایران را در جریان بحران پیشرو قرار گیرند، اظهار کرد: 
موفقیت در بخش های مختلف اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی نیازمند سلامت و تندرستی مردم و است و با 
یک جامعه ناسالم از نظر جسمانی نمی توان در شاخص 

های کلان موفق بود.
وی ادامه داد: بر اساس آمار در سلامت ملت ایران غفلت 
به عمل آمده است و به دلیل سیاست غیر هوشمندانه 
جامعه مبتلا به کم تحرکی شده است، مسئله ای که 

عامل اصلی مرگ و میر در چند سال گذشته است.
رییس فدراسیون ورزش های همگانی با بیان اینکه در 
کشور ما بیش از ۵ میلیون نفر دچار دیابت و ۸ میلیون 
نفر در مرحله پیش دیابت قرار دارند، عنوان کرد: این میزان 
از جمعیت ۸۴ میلیون نفری، آمار تلخ و تکان دهنده 
است و متاسفانه از منابع مالی که باید صرف درمان شود، 
۴ میلیارد دلار به صورت مستقیم و غیر مستقیم صرفا 

هزینه درمان این بیماری می شود.
ملایی با بیان اینکه بیش از ۳۰ میلیون ایرانی ایرانی در 
معرض فشار خون بالا هستند، عنوان کرد: توسعه ورزش 
همگانی به عنوان اولویت اصلی در راس سیاست ها قرار 

نگرفته است و اگر همین مسیر را ادامه دهیم رسالت 
ورزش کشور را تحت الشعاع قرار داده ایم. فرهنگ ورزش 
کردن در کشور باید توسعه پیدا کند باید بدانیم که قبل 
کرونا صرفا ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار ورزشکار سازمان یافته 
داشته ایم که کمتر از ۴ درصد جمعیت کشور است و 
سوال اینجاست که چرا سایر افراد به صورت منظم و 

سازمان دهی شده ورزش نکنند؟
رییس فدراسیون ورزش های همگانی با تاکید بر اینکه 
باید از ظرفیت های مختلف برای توسعه ورزش همگانی 
استفاده کنیم و در مسیر توسعه سلامت و تندرستی ملی 
گام برداریم، گفت: فدراسیون های ورزشی باید با تقویت 

رویکرد قهرمانی به گسترش مخاطبان خود کمک کنند.
فرخ کیا، رییس انجمن آمادگی جسمانی با اشاره به اینکه 
طرح ملی لیگ آمادگی جسمانی باشگاه های کشور از 
چهارم تیر ماه در بخش بانوان و آقایان برگزار می شود، 
گفت: این رویداد در چهار فاز برگزار می شود که مرحله اول 
در سطح باشگاه ها برگزار و در پایان مرحله اول از یکصد 
باشگاه برتر که بیشترین مخاطب را داشته باشند، تقدیر 
خواهد شد و در فاز دوم طرح به صورت متمرکز از سوی 
تمامی باشگاه ها در سطح شهرستان ها دنبال می شود 
و تیم های خود را شرکت می دهند و در مرحله سوم 
این طرح در سطح استانی خواهد بود و مرحله چهارم به 

صورت المپیاد در سطح کشور برگزار می شود.
وی با قدردانی از حامیان انجمن آمادگی جسمانی برای 
برگزاری نخستین لیگ باشگاه های کشور گفت: وظیفه 
خودم می دانم از شرکت صنایع غذایی آرامش و مهندس 
حسین رضوانی مدیرعامل این شرکت به خاطر حمایت 

هایی که داشتند، تشکر کنم.
هیات  رئیس  پوریان  شجاع  دکتر  از  همچنین  کیا 
ورزش های همگانی استان تهران و دکتر علیرضا رحمتی 
رئیس هیات ورزشهای همگانی استان البرز که پنج 
عنوان قهرمانی کشتی پیشکسوتان را در کارنامه دارد 
رئیس  نظری  حسین  از  همچنین  کرد.  قدردانی  نیز 
هیات همگانی غرب کرج و مربی تیم ملی کشتی 
پیشکسوتان ایران در مسابقات جهانی یونان، داودآبادی 
نایب رئیس هیات همگانی البرز، تیم فیزیکال فیتنس 
بانوان استان البرز، دکتر اکبرزاده هیات رئیسه انجمن، 
خانم جوادی نایب رئیس و جعفر نوری دبیر هیات 
دکتر مهدوی سرپرست سازمان  کرج،  همگانی غرب 
ورزش های  فدراسیون  رقابتی  و  تفریحی  ورزش های 
همگانی و خانم زهرا اسفندیاری دبیر انجمن آمادگی 
جسمانی کشور و خانم سلیمی مسئول کمیته داوران 

انجمن نیز قدردانی می کنم.

عصر روز گذشته؛

طرح ملی لیگ آمادگی جسمانی باشگاه های ایران رونمایی شد 
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شاگردان فرهاد مجیدی ۴ رکورد مختلف را به نام خود ثبت کردند تا در کنار برگزاری 
جشن قهرمانی، فصل فوق العاده  خود را تکمیل کنند. شب گذشته استقلال با تساوی 
بدون گل مقابل نفت مسجد سلیمان، فصل جاری لیگ برتر فوتبال را بدون شکست 
خاتمه داد و از این حیث یک رکورد جدید را ثبت کرد، چرا که پیش از این هیچ تیمی 

موفق به انجام این کار نشده بود. 

همچنین آبی های پایتخت، با کسب این تساوی، ۶۸ امتیازی شدند و بیشترین 
امتیاز کسب شده در یک فصل از بازی های لیگ برتر را کسب کردند. پیش از این 
پرسپولیس در دو مقطع و سپاهان در یک مقطع )لیگ ۱۸ تیمی( ۶۷ امتیاز کسب 
کرده بودند. بیرانوند، لک و نیازمند پیش از این رکورد ۱۷ کلین شیت در طول یک 
فصل را ثبت کرده بودند که حسینی با ۱۸ بازی بدون گل خورده، رکوردار جدید فوتبال 

ایران در این زمینه نام گرفت. همچنین استقلال فصل جاری را با ۱۹ پیروزی و ۱۱ 
مساوی تمام کرد که این تعداد، بیشترین پیروزی کسب شده در تاریخ فوتبال ایران 

محسوب می شود.
بدین ترتیب استقلال چهار رکورد بیشترین امتیاز، بیشترین کلین شیت، کمترین گل  

خورده و یک فصل بدون باخت را به ثبت رساند.

... و آبی هایی که هرگز نباختند؛

تاج ســر فوتبال ایران


